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NAGYSZOMBAT                                        B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Ter 1,1-2,2, Kiv 14,15-15,1, Iz 55,1-11 – Róm 6,3-11 – Mk16,1-7 
Húsvétéjjeli szentmise. Asszonyok a sírnál  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése, az új fény megáldása 
 
Szeretettel köszöntöm a Testvéreket! 
A szent nagyböjt végére érkeztünk. A szent három nap csúcspontja nagyszombat, amikor 
megáldjuk a fényt. Oly sokat panaszkodunk a sötétségre. Teljesen érthető, sötétben élni, - 
bizonytalanságban, nem egyértelmű és világos viszonyok közepette - nem lehet. Ne 
panaszkodjunk, hanem gyújtsunk világosságot! Ez a nehezebb és aztán őrizni ezt a 
világosságot, hordozni ebben a világban, amely mindig panaszkodik. 
 

„Ti vagytok a világ világossága!” – biztat bennünket Jézus Krisztus. 
 
Ezt az új fényt megáldjuk és meggyújtjuk a húsvéti gyertyát, amely a fény hordozója és Jézus 
Krisztus jelképe. Mi is veszünk fényt erről a gyertyáról, mert Krisztustól kapjuk a 
világosságot, Krisztustól kapjuk az üzenetet, Krisztustól kapjuk az értékeket. Ezekkel járunk, 
kelünk ebben a világban, hogy oszoljon a sötétség. Magától nem szűnik meg, csak akkor, ha 
felragyog a világosság. Isten minden nap fölkelti napját, hogy eloszoljon a sötétség, de az 
erkölcsi fényeket az Úr ránk bízta. Általunk támad ez a világosság a földön. 
Kezdjük el ezt az örömünnepet, amikor Jézus Krisztusra hagyatkozva, az ő testvéreiként, az 
Atya gyermekeiként indulunk el utunkon. 
 
Könyörögjünk 
Istenünk, te Szent Fiad által isteni fényességed tüzét adtad híveidnek. Kérünk, szenteld meg 
ezt az új tüzet és a húsvéti ünnepek kegyelmeivel, - melyet vágyakozva gyújtasz föl a mi 
szívünkben, - tiszta lélekkel lobbanjon fel bennünk ez a szent láng, hogy örök dicsőséged 
fénye felragyogjon ebben a világban, Krisztus, a mi urunk által.                         +  A M E N  +              
 
Kedves Testvérek! Ajándékot kaptunk Istentől, az ő Egyszülött Fiát, aki értünk Emberré lett, 
aki értünk szenvedett, odaadta életét értünk, hogy kimutassa Isten határtalan szeretetét. A fény 
erről hoz üzenetet, a szeretet világít a gyűlölet közepette. A szeretetnek kell érvényre jutnia az 
elbizonytalanodott, helyét kereső, az élet értelmét vitató emberekben. Köszönjük ezt az 
útmutatást, köszönjük a fényt! 
 

Egyetlen reményünk Krisztus! 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek!  
Nagyböjtben és az elmúlt két napon, nagycsütörtökön, nagypénteken az Úr gondolatait 
vizsgáltuk. Igyekeztünk egyre mélyebben megismerni Isten szándékát, velünk való tervét. 
Nagyon fontos időszak volt ez, hallottuk: „Isten gondolatai nem a mi gondolataink!” Nekünk, 
embereknek nem egyszerű gondolatainkat Isten gondolataihoz igazítani. Nem könnyű életünk 
középpontjába állítani az Isten akaratát, ahhoz igazodni.  
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Húsvét a feltámadásba vetett hit ünnepe! 
Ez a mai este igen nagy ajándék. Isten ajándéka azoknak, akik vették a bátorságot, hogy 
keressék őt, keressék az ő igazságait. Húsvét ezért a keresztény világ legnagyobb ünnepe. 
Ortodox testvéreink, görög katolikus testvéreink köszöntéseiket is ebben az időszakban e 
szerint igazítják, amikor így köszönnek egymásnak: „Krisztus föltámadt! Valóban föltámadt!” 
 

Húsvét az öröm ünnepe! 
Angyalok mondják ezt a hihetetlen üzenetet: „Feltámadt!” 

 
Az apostolok lassan felfognak valamit ebből a titokból,  
lassan fölépül az ő hitük,  
aztán továbbadják ezt a hitüket.  
Ez a hit hozott ma este minket is ide.  
Ez a hit formálja és alakítja életünket.  

 
Húsvét a hitünk ünnepe, a feltámadásba vetett hit ünnepe! 

Mi megtapasztaljuk mindennapjainkban, egyéni életünkben, emberi kapcsolatainkban, 
hogy megváltatlanul nem lehet élni. 

 
A világ gondolkodása: posztmodern és poszt szekuláris 
Sajnos ez a világ, amelyben mi élünk másképp gondolkodik. Két fogalommal jelölik ezt a 
világot: posztmodern és poszt szekuláris.  

Posztmodern világ lényege abban áll, hogy elsősorban az egyén javával foglalkozik. 
Mindannyian tapasztaljuk, hogy hova vezet az, amikor csak ezt hangsúlyozzák.  
Poszt szekuláris világ már a szekulárison is túl van. A szekuláris világ Isten nélküli 
világ. A poszt szekuláris világ már ezen is túl van, nem foglalkozik azzal, Isten, vagy 
nem Isten, van Isten, nincs Isten, közömbös. Ez mit jelent emberi kapcsolatainkban, 
mit jelent nemzetek életében, szintén tapasztaljuk. 

  
A világ nem tud mit kezdeni az élet és halál kérdéseivel 
Sajátos helyzetben van ez a világ.  
Elsősorban: nem tud mit kezdeni az életünk kérdéseivel! 
  

Ennek éppen ma, húsvét ünnepén van egy felhívása: 
Nem lehet élni 

mindig, minden helyzetben, minden körülmények között 
érvényes igazságok nélkül! 

 
Amikor csak az egyénnel foglalkozunk, akkor lehet felszólításokat, felhívásokat tenni a 
világban, de evvel semmire se megyünk. Éppen ezért ez a közömbös világ valójában 
szétforgácsolja a közösségeket és az ember idegenné válik a másik ember számára. 
 
Másodsorban: nem tud mit kezdeni ez a világ a halál kérdésével!  
Deszakralizálja a halált is. Márpedig a halálnak van egy szakrális jellege. Az e világi ember, 
aki önmagát teszi a középpontba, vagyis önmagát teszi istenné, az nem tud mit kezdeni a 
halállal. Különösképpen azoknak a nemzeteknek van nagy gondja ezzel, akik keresztény 
értékrenden nevelődtek föl. A keleti kultúrák, amelyek velünk versenyeznek, - gondoljunk 
Oroszországra, Kínára, Indiára, ezeknek a nemzeteknek a bölcsességére - az élet és halál 
kérdésében sokkal inkább eligazodnak, mint a hitetlen világ. Az ateisták a feltámadás 
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kérdésével nem tudnak mit kezdeni, majdnem azt mondhatnám, szerintük tévhit, de talán még 
nevetségesnek is tartják. Nevetségesnek tartják ezt a mi esti ünneplésünket is. 
 

Következésképpen nekünk itt Európában a harmadik évezred elején 
különösképpen is foglalkoznunk kell húsvét hitének fényében ezzel a  kérdéssel! 

 
Az Európai Unió és a keresztény értékek  
Robert Schumann, az európai egység egyik alapítóatyja nem véletlenül mondta: „Európa vagy 
keresztény lesz, vagy nem létezik.” Ma Európában többen vannak a hitetlenek, mi 
keresztények kevesebben vagyunk. Ezen a ponton dől el a kérdés!  
 

Az Európai Unió alaptörvényébe nem vette bele azokat a keresztény értékeket, 
amelyek  fölépítették ezt a kultúrát, ezt a rendszert! 

A keresztény gyökerekről van szó! 
 
Félremagyarázva, félrevezetve az embereket azt sugallják keresztény gyökereket emlegetve,  
hogy ez azonos a vallásossággal. Európa már régen nem vallásos, de megtagadni azokat az 
értékeket, amelyeken fölépült, ez életellenes gondolkodás. Ha a gyökereket nem vesszük 
figyelembe, ha a gyökereket elvágjuk, akkor kidől a fa! Ne csodálkozzunk azon, hogy az a 
civilizáció, amelynek nincs mércéje, az pusztulásra ítélt. Európa haldoklik. A vén Európa úgy 
tűnik, hogy szenilis. Elveszítette kapcsolatát a valósággal. 
 
Nemzetünk gondja, baja az Európai Unióval  
Ezen belül nekünk, magyaroknak még külön is sajátos helyzetünk van. Ismerjük magunkat. A 
magyarok individualisták és igazságszeretők, talán nagyobb mértékben, mint más nemzetek. 
Amikor ez a kettő együtt jelentkezik, akkor sajátos értékek jelennek meg.  
 

Nem véletlen, hogy az Európai Unió 
nem tud mit kezdeni a mi nemzetünkkel.  
Idegen számára az,  
amit a mi Alkotmányunkban megfogalmaztunk.  
Nem tudnak mit kezdeni a problémáinkkal,  
nem tudnak mit kezdeni a mi nemzettudatunkkal.  

 
Gazdasági és anyagi gondjaink abból adódnak, hogy eladósítottak bennünket. A 
jövedelemadó 90%-át a kamatok visszafizetésére kell fordítani. Akik adják a kölcsönöket, 
azok azt szeretnék, ha soha nem tudnánk visszafizetni, csak állandóan a kamatokat fizessük és 
minél magasabbat, minél többet. Amikor ezzel a kérdéssel foglalkozik egy nemzet és olyan 
utakat keres, hogy valamiképpen ebből a kelepcéből megszabaduljunk, akkor értetlenkednek 
ők. Hasonlóan nem tudnak mit kezdeni a mi nemzettudatunkkal. Szép az igazság, hogy 
Európa a nemzetek közössége, de amikor a nemzeti gondolat megjelenik, akkor 
megzavarodik. Megzavarodik, mert nem akarja a nemzetek önállóságát, nem akarja a 
nemzetek egyedi arcát. Sajátos ez a helyzet. 
 
Kedves Testvérek! 

Húsvét a hívők ünnepe!  
A hitetleneknek, az ateistáknak is legalább annyit el kellene fogadniuk,  
hogy van más vélemény is, mint az övék.  
Ma Európában ők vannak többen, mi vagyunk kevesebben.  
Miképpen értékelik az alapítóatyák szellemiségét, gondolkodását?  
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Kifejezik, hogy Európának más ma a gondolkodása.  
Romano Prodi, amikor az Európai Unió elnökségéről leköszönt,  
akkor a következőt üzente Európának: 

 
„Európa ha meg akar maradni, akkor ki kell békülnie Istennel 

és vissza kell találnia Krisztushoz!” 
Az alapítóatyák akkor mondták az igazságot, amikor…. 

Romano Prodi most, pár évvel ezelőtt fogalmazta meg ezt az üzenetet. 
 
Mi itt élünk Európában és küldetésünk van.  
Húsvét van, a mi legnagyobb ünnepünk!  
Húsvét van, a hívők ünnepe! 

 
Nekünk az a hivatásunk, az a küldetésünk, hogy azok az értékek, amiket imádságaink, 
szertartásaink, szentmiséken való részvételeink során magunkévá tettünk, ezek az értékek 
valóban egyéni életünk értékeivé váljanak. Ezen az estén, a fény ünnepén, Jézus Krisztus 
elvárása szerint vigyük ezeket az igazságokat, mint fényt a sötétbe. Ez a küldetésünk!  
 

Krisztus feltámadt! Valóban feltámadt! 
Van megváltás! 

 Ha újjászületik kapcsolatunk az Istennel, ha újjászületnek emberi kapcsolataink, 
 akkor van megváltás! 

 
+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! Összegyűltünk, hogy Istennel és egymással találkozzunk. Ahhoz, hogy ez 
a lehetőség gyümölcsöző legyen, mindig Isten áldását is kérjük. Minden egyes alkalommal 
Isten áldásával megyünk el innen, hogy amit fölismertünk, elhatároztunk, az valóra váljon 
odakint a világosság jegyében, a húsvéti fények igazsága szerint. Most ünnepélyes áldást 
kapunk. A kenyér és bor színe alatt közöttünk maradó, a világ végéig velünk lévő Krisztus 
sajátos áldása lesz ajándékképpen a miénk. 
 
Megköszönöm a kitartást ezen a három estén, amik eléggé megpróbálják az embert. Ezek az 
ünneplések rendkívül fontosak, hogy az ember a mindennapi feladataira felkészüljön. Aki 
nem ünnepel, aki lelkileg nem töltekezik, azt a hétköznapok elsodorják. Kívánom 
mindenkinek, hogy ezek a szent napok és húsvét, mint a mi legnagyobb ünnepünk, - amely 
ugyan a hitünk próbája, de a hitünk erejét is jelenti, - legyenek segítségünkre. Nem lehet 
hitetlen világban élni. Az értékek, amiket Jézus Krisztus megjelenített, mindenki számára 
eligazítóak. Nekünk az a küldetésünk, hogy segítsünk az embereknek ezekre az értékekre 
rátalálni  
 
Egy rövidke mondatot véssünk szívünkbe: „Ne féljetek!” Az angyalok ezt mondták a 
pásztoroknak karácsonykor. Ezt mondja Jézus, valahányszor megjelenik feltámadása után: 
„Ne féljetek!” Bátran menjünk az utunkon, hiszen nem vagyunk senkinek riválisai, minden 
embernek szeretnénk jó testvére lenni. Kívánok mindenkinek mindig terített asztalt és 
kívánok mindenkinek jó szívet, amely késszé tesz bennünket arra, hogy megosszuk az 
életünket elsősorban a szegényekkel, a rászorulókkal. A szentmise véget ért, menjünk 
békében! Alleluja! Alleluja! Istennek legyen hála! Alleluja! Alleluja! 
 

+  Á L D Á S  + 


